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De beschouwingen die de leden van de fracties van het C.D.A., de
P.v.d.A. en de V.V.D. in het voorlopig verslag aan het wetsvoorstel
hebben gewijd, geven mij aanleiding tot de volgende opmerkingen.

De leden van de fracties van het C.D.A. en de V.V.D. stonden nader stil
bij de formulering van artikel 16c.

De leden van de C.D.A.-fractie gingen nader in op het moment waarop
voor de in het derde lid van artikel 16c bedoelde fabrikant de verplichting
tot betaling ontstaat. Zij concludeerden dat eerst nadat de bestemming
van het in het eerste lid van artikel 16c bedoelde voorwerp (redelij–
kerwijze) vaststaat een betalingsverplichting als bedoeld in het derde lid
kan ontstaan.

Er zij op gewezen dat de bestemming van het voorwerp en het tijdstip
van ontstaan van de betalingsverplichting twee van elkaar te onder–
scheiden elementen zijn in de onderhavige regeling. De bestemming van
het voorwerp is relevant voor de vraag van de toepasselijkheid van de
onderhavige regeling. De voorgestelde regeling is eerst van toepassing
als er sprake is van een voorwerp met een bestemming als omschreven
in het eerste lid van artikel 16c. Vervolgens ontstaat op het moment dat
deze voorwerpen in het verkeer kunnen worden gebracht de in het derde
lid bedoelde betalingsverplichting.

De leden van de V.V.D.-fractie waren niet overtuigd van de juistheid
van de bewoordingen van het eerste lid van artikel 16c. Wijzend op de
uiteenzettingen van de heer Wolffensperger in de Tweede Kamer
vroegen zij zich af of in de tekst niet tot uiting zou dienen te komen dat
het gaat om voorwerpen, bestemd om niet door de leverancier c'och door
de gebruiker daarop vastgelegde c.q. vast te leggen beelden ot geluiden
ten gehore te brengen of te vertonen. Naar hun mening zou onder de
huidige tekst ook ten aanzien van voorbespeelde banden een vergoeding
kunnen worden geclaimd.

Het eerste lid van artikel 16c dient in zijn geheel te worden gelezen.
Expliciet wordt in dit lid gesproken van «... verveelvoudiging... voor eigen
oefening, studie of gebruik ... door vastlegging van een werk of een
gedeelte daarvan op een voorwerp dat bestemd is om daarop vastge–
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legde beelden of geluiden ten gehore te brengen of te vertonen ...». Uit
deze formulering («verveelvoudiging voor eigen oefening, studie of
gebruik») blijkt dat het gaat om verveelvoudiging door de zogenaamde
privé-kopieerder (en niet door de leverancier) door middel van
vastlegging op een voorwerp dat bestemd is het aldus vastgelegde
daarna ten gehore te brengen of te vertonen. Voorbespeelde banden, ten
aanzien waarvan geen sprake is van verveelvoudiging voor eigen
oefening, studie of gebruik, vallen dan ook niet onder de voorgestelde
regeling.

De leden van de C.D.A.-fractie wezen voorts op een neveneffect van
de voorgestelde regeling in geval van faillissement en sursèance van
betaling. Gezien het feit dat de verplichting tot betaling voor de fabrikant
ontstaat voordat de door hem vervaardigde voorwerpen feitelijk in het
verkeer worden gebracht, zal - aldus deze leden - in geval van faillis–
sement of surséance van betaling de betalingsverplichting voor de nog
niet in het verkeer gebrachte voorwerpen als concurrente vordering
kunnen worden aangemerkt. De voorwerpen zouden daarna in het
verkeer kunnen worden gebracht zonder dat dan nog de noodzaak
bestaat om de verschuldigde vergoeding in de prijs van de voorwerpen te
verwerken.

In geval van faillissement is de door de fabrikant op grond van artikel
16c verschuldigde vergoeding aan te merken als een concurrente
vordering. Het wetsvoorstel heeft op deze situatie die niet auteursrech–
telijk van aard is, geen betrekking. Voor de toepassing van de onder–
havige regeling is het irrelevant of al dan niet de noodzaak bestaat de
vergoeding door te berekenen.

Zowel de leden van de C.D.A.-fractie als die van de P.v.d.A.-fractie
stelden vragen in verband met de in artikel 16e genoemde stichting.

De C.D.A.-fractieleden trokken een parallel met de regeling met
betrekking tot de in artikel 16d genoemde rechtspersoon die de incasso
en repartitie van de vergoeding zal verzorgen en vroegen zich af waarom
niet is voorzien in toezicht op de activiteiten van de in artikel 16e
genoemde stichting. Kan de minister onder omstandigheden de aanwij–
zingsbeschikking van de stichting intrekken? Deze leden dachten hierbij
aan de situatie dat het bestuur van de stichting niet meer op een
evenwichtige wijze is samengesteld en zulks op ongewenste wijze
doorwerkt in de verdere vaststelling van de hoogte van de vergoeding.

Opgemerkt zij dat ingevolge artikel 16e het bestuur van de stichting
zodanig dient te zijn samengesteld dat de belangen van de makers of hun
rechtverkrijgenden en de betalingsplichtigen op evenwichtige wijze
worden behartigd. De opmerking in de memorie van toelichting dat bij de
beoordeling van een eventueel verzoek om aanwijzing zal worden
getoetst of de desbetreffende stichting aan dit criterium voldoet en dat
dit criterium alleen voor de aanwijzing relevant is, strekt er toe buiten
twijfel te stellen dat op dit criterium geen beroep kan worden gedaan in
verband met de rechtsgeldigheid van besluiten van de aangewezen
stichting; dit laatste wordt ook nog uitdrukkelijk gememoreerd. Dit wil
echter niet zeggen dat de minister onder omstandigheden, zoals
omschreven door de leden van de C.D.A.-fractie, de aanwijzingsbe–
schikking niet zou kunnen intrekken. In zo'n situatie zou bovendien
sprake zijn van strijd met de statuten van de stichting, waarin aan het in
artikel 16e omschreven criterium vorm moet zijn gegeven.

Toezicht op de activiteiten van de stichting, die zich overigens
beperken tot het vaststellen van de hoogte van de vergoeding, is naar
mijn mening niet noodzakelijk. Een besluit tot vaststelling van de vergoe–
dingshoogte kan overeenkomstig de algemene bepalingen van boek 2
B.W. worden vernietigd bij rechterlijk vonnis wegens onder meer strijd
met de staten of de goede trouw (artikel 11). ledere bestuurder of
andere belanghebbende kan op deze vernietigingsgronden een beroep
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doen, mits hij een redelijk belang heeft bij de naleving van de wettelijke
of de statutaire bepaling of van de goede trouw. Voorts wordt de
voorzitter van het bestuur van de stichting door de Minister van Justitie
benoemd. Deze - van de belangengroepen onafhankelijke - functionaris
is met de andere bestuursleden verantwoordelijk voor een zorgvuldige
uitoefening van de aan de stichting opgedragen taak.

De leden van de C.D.A.-fractie wezen erop dat in het onlangs
ingediende wetsvoorstel inzake de naburige rechten een andere benade–
ringswijze is gekozen voor de vaststelling van de hoogte van de
vergoeding dan in het onderhavige wetsvoorstel. Zij wezen in dat verband
naar artikel 14 van het wetsvoorstel inzake de naburige rechten. Deze
leden constateerden dat in ieder geval in de gekozen benaderingswijze
ten aanzien van de vaststelling van de vergoeding voor naburige rechten
een aan te wijzen Stichting kan worden gemist, terwijl in de plaats
daarvan een ordentelijke rechtsgang is geopend. Had die benadering ook
in dit wetsvoorstel niet de voorkeur dienen te hebben, zo vroegen deze
leden.

Er zij op gewezen dat artikel 14 van het voorstel van wet op de
naburige rechten op een andere vergoedingsverplichting betrekking heeft
dan voorzien in het onderhavige wetsvoorstel. Artikel 14 ziet op de
vergoeding verschuldigd voor het in artikel 6 omschreven secundair
gebruik van voor commerciële doeleinden uitgebrachte fonogrammen.
Dit gebruik kan zeer verschillend van aard zijn, hetgeen van invloed zal
zijn op de hoogte van de verschuldigde vergoedingen. Met andere
woorden, er zullen in de praktijk verschillende tarieven gehanteerd
worden, afhankelijk van de aard van het secundair gebruik. De tarieven
zullen door de in artikel 14 bedoelde Stichting, waarin alleen rechtheb–
benden zullen participeren, in onderhandelingen met (organisaties) van
gebruikers, die zeer divers van aard kunnen zijn, worden vastgesteld. Bij
de vaststelling van de in het onderhavige wetsvoorstel voorziene
vergoeding doet zich een geheel andere situatie voor. De kring van
betalingsplichtigen is niet zo uitgebreid en divers als bij het secundair
gebruik van commerciële fonogrammen, dat zich in zeer uiteenlopende
vormen kan voordoen.

Op blz. 15 van de memorie van toelichting is uiteengezet waarom de
vaststelling van de vergoedingshoogte niet geheel is overgelaten aan de
betrokken partijen. Hiervan is onder meer afgezien vanwege het bepaald
niet denkbeeldige risico dat niet alle betrokken partijen aan de onderhan–
delingen deelnemen of dat er bij gebreke van overeenstemming geen
afspraken kunnen worden gemaakt. Met de in artikel 16e gekozen
constructie worden dergelijke - voor rechthebbenden én betalingsplich–
tigen onwenselijke - situaties voorkomen. Evenals in artikel 14 van het
wetsvoorstel op de naburige rechten kan de inning van de op grond van
artikel 16c verschuldigde vergoeding slechts geschieden door een door
de Minister van Justitie aan te wijzen rechtspersoon, die in aangelegen–
heden betreffende de inning de makers of hun rechtverkrijgenden in en
buiten rechte vertegenwoordigt. Deze rechtspersoon is een andere dan
de stichting die op grond van de hierboven en in de memorie van
toelichting genoemde argumenten, uitsluitend belast is met de
vaststelling van de vergoedingshoogte.

Overigens wordt in het voorstel van wet op de naburige rechten de
onderhavige regeling van overeenkomstige toepassing verklaard op het
voor eigen oefening, studie of gebruik reproduceren van door naburige
rechten beschermde prestaties.

De leden van de C.D.A.-fractie hadden vernomen dat in Zwitserland
een vergoedingsregeling op onbespeelde audio– en videobanden is
afgewezen, terwijl in Engeland en Zweden een wetsvoorstel zou worden
ingediend om de auteursrechtheffing te beëindigen. Deze leden vroegen
op welke gronden men in deze landen tot die stellingname is gekomen
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en of in meer landen wordt overwogen de auteursrechtheffing te beëin–
digen. Heeft een en ander nog consequenties voor de uitvoerbaarheid en
werking van het voorgestelde stelsel in Nederland, mede gelet op het
proces van unificatie van de Europese markt en de in dat kader te nemen
harmonisatieregelen, zo vroegen deze leden.

Naar ik heb vernomen wordt in Zwitserland een herziening van de
auteurswet voorbereid. Een wetsvoorstel terzake is onlangs gepubliceerd.
In dit wetsvoorstel is een vergoedingsregeling terzake van het privé–
kopiëren, dat in een eerdere versie was voorzien, niet opgenomen
vanwege de in het Zwitserse Parlement en in geïntereseerde kringen
geuite bezwaren. In Zweden, dat in 1981 een belasting heeft geïntrodu–
ceerd op blanco audio– en videobanden, wordt overwogen of het voorstel
van een regeringscommissie om een auteursrechtelijke vergoedingsre–
geling te introduceren, moet worden overgenomen.

Bij de recente wetswijziging in het Verenigd Koninkrijk (Copyright,
Designs and Patents Act 1988} is afgezien van de introductie van een
vergoedingsregeling voor het privé-kopiëren. Het belangrijkste argument
vormde de vrees voor het ontstaan van een grote bureaucratie voor de
inning en de verdeling van de vergoeding. Ook de positie van blinden en
visueel gehandicapten, die in het dagelijks leven een intensief gebruik
maken van blanco banden, heeft een rol gespeeld in de discussie over de
opportuniteit van een dergelijke regeling.

De omstandigheid, dat thans nog niet in alle Europese landen een
vergoedingsregeling voor het privé-kopiëren is geïntroduceerd, vormt
geen beletsel voor de uitvoerbaarheid van de onderhavige regeling.
Immers ook in geval van import ontstaat de verplichting tot betaling van
de vergoeding. Overigens is in de kring van E.E.G.-landen een toename
te constateren van het aantal landen dat een auteursrechtelijke vergoe–
dingsregeling kent. Met betrekking tot de Europese Gemeenschappen zij
nog opgemerkt dat de Commissie in het Groenboek inzake auteursrecht
heeft te kennen gegeven dat de Lid-Staten vrij zijn om een vergoedings–
regeling te handhaven of te introduceren (hoofdstuk 3). Deze uitspraak
wijst erop dat de Commissie kennelijk de noodzaak van een uniforme
aanpak niet aanwezig acht.

De leden van de P.v.d.A.-fractie vroegen op welke wijze de belangen
van de consument in de stichting zijn gewaarborgd. Deze leden zouden
zich kunnen voorstellen dat alle producenten en importeurs eenzelfde
bedrag doorberekenen aan de consument, waardoor hun onderlinge
concurrentiepositie niet verslechtert.

Ervan uitgaande dat de makers zullen streven naar een zo hoog
mogelijke vergoeding ontstaat de vraag op welke wijze de consument in
het geheel vertegenwoordigd is, aldus deze leden.

Het onderhavige wetsvoorstel bevat geen regels betreffende eventuele
vertegenwoordiging van consumentenorganisaties in de stichting. Dit
acht ik ook niet aangewezen, aangezien de in artikel 16c voorziene
betalingsverplichting niet rust op de consument, maar op de fabrikant of
importeur. Het ligt in de rede dat in de onderhandelingen in de stichting
zowel door rechthebbenden als betalingsplichtigen gestreefd zal worden
naar een zodanige hoogte van de vergoeding, dat deze niet prohibitief is
voor de verkoop van onbespeelde banden. Een dergelijke situatie is niet
in het belang van rechthebbenden of betalingsplichtigen. Ervaringen uit
het buitenland leren dat de vergoedingshoogte doorgaans redelijk is. Het
staat overigens niet zonder meer vast dat de door de fabrikant of
importeur verschuldigde vergoeding zal worden doorberekend in de
verkoopprijs voor de consument. Dit zal bepaald worden door onder
meer de prijselasticiteit. Hetzelfde geldt voor het eventuele doorbere–
kenen van éénzelfde bedrag in de consumentenprijs. Daarbij moet niet uit
het oog worden verloren dat de prijzen van de onbespeelde banden

Eerste Kamer, vergaderjaar 1989-1990, 20 656, nr. 50



variëren, hetgeen aan doorberekening van eenzelfde bedrag in de weg
staat.

Op grond van het vorenstaande ben ik van mening dat de door de
P.v.d.A.-fractie geschetste situatie zich niet zal voordoen.

De Staatssecretaris van Justitie,
A. Kosto
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